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فاکتورهای صوری چالش جدید مردم
 یک کارش��ناس مالیاتی با اش��اره به اینکه فاکتورهای صوری 
به چالش��ی برای غیرمودیان تبدیل ش��ده است، گفت: عده ای 
برای فرار از مالیات، کد ملی جعلی به نام دیگران را در فاکتورها 
درج می کنند که باعث دردسر مردم می شود.سیاوش غیبی پور 
در گفت وگ��و ب��ا ف��ارس در مورد مطالبه مالیات از غیرمودی در 
ادارات مالیاتی اظهارداشت: طبق دستورالعمل ماده 157 قانون 
مالیاتهای مستقیم، شناسایی مودی با اداره امور مالیاتی است. 
فرض کنید یک برگ تشخیص مالیاتی صادر می شود که بنام 
ش��خص غیر از طرفین معامله که کدملی آن ثبت ش��ده و به 
همین علت مالیات برای این فرد آمده و کدملی همان اس��ت 
اما سایر اسناد و تراکنش و حساب بانکی به نام صاحب کد ملی 
نیست.نماینده سازمان امور مالیاتی در هیات های حل اختلاف 
مالیاتی افزود: این دستورالعمل شفاف کرده که هیئت های حل 
اختلاف بر اس��اس ماده 157 قانون مالیاتهای مس��تقیم مودی 
واقعی را شناس��ایی و مالیات را مطالبه کنند و غیر مودی رفع 
تعرض ش��ود. این کارش��ناس مالیاتی با اعلام اینکه موضوع به 
کدملی اجاره ای و شرکت های صوری بازمی گردد گفت: مثلًا 
به یک فروشگاه بزرگ مراجعه می کنید و 1٠٠ میلیون تومان 
کالا  می خواهید فاکتور صوری و جعلی )ش��امل نام ش��رکت و 

کدملی( ارائه می دهد.

 معطل لایحه مالیاتی دولت ماندن 
اشتباه است

 یک کارش��ناس اقتصادی با بیان اینکه معطل لایحه مالیاتی 
دولت ماندن کار اشتباهی است،گفت: برای افزایش درآمدهای 
دول��ت بای��د اصلاح معافیت های مالیاتی غیر ضرور ومالیات بر 
دارای��ی را م��ورد توجه ق��رار داد.وحید عزیزی در گفتگو با مهر، 
درباره اصلاح ساختاری بودجه در سال 1۴٠٠، گفت: هر سال، 
زمانی که بررسی بودجه در مجلس آغاز می شود، گفته می شود 
ک��ه قب��ل از ارائه لایحه بودج��ه باید طرح ها و لوایح مالیاتی به 
نتیجه برسد اما متأسفانه در چند سال اخیر هیچ گاه این اتفاق 
رخ نداده است.وی ادامه داد: امسال نیز بار دیگر این بحث مطرح 
شده است اما لایحه دولت بعید است قبل از بررسی بودجه به 
مجلس بیاید، بلکه حتی ممکن است تا انتهای عمر دولت نیز 
ارس��ال نش��ود.این کارشناس اقتصادی بیان داشت: باید از بلند 
پ��روازی در زمین��ه مالیات دوری کرد و موضوعاتی که چندین 
س��ال در فضای قانون گذاری مطرح اس��ت؛ مانند مالیات بر 
عایدی سرمایه، ساماندهی برخی از معافیت های مالیاتی مهم 
و مالی��ات ب��ر دارایی ه��ا را در قالب طرح هایی جداگانه پیگیری 
ک��رد ت��ا حداقل دو الی س��ه بحث تا قب��ل از ارائه لایحه بودجه 

1۴٠٠ به نتیجه برسد.

ساماندهی آشفته بازار نيازمند رزم حسينی
ادامه از صفحه یک ...و... بیانگر اهمیت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت است. از سوی دیگر نمی توان سکان این وزارتخانه را به 
هر کسی سپرد. رای عدم اعتماد مجلس به آقای خیابانی گزینه 
پیشنهادی دولت بسیار معنا دار بود. آقای خیابانی در شرایطی به 
مجلس معرفی شد که دوره سرپرستی اش به پایان رسیده بود 
و برای ادامه سرپرستی بر وزارت صمت، نیاز به اجازه رهبری 
ب��ود. ب��ا این وصف نمایندگان به آقای خیابانی رای ندادند زیرا 
معتقد بودند فردی باید س��کان این وزارتخانه را بدس��ت بگیرد، 
که از همه نظر مورد قبول باشد. پس از آن دولت بشدت تحت 
فشار قرار گرفت، زیرا از یک سو زمان زیادی از عمر دولت باقی 
نمانده که بخواهد یک وزارتخانه مهم را با سرپرست اداره کند و 
از سوی دیگر آشفتگی بازارها و ضعف نظارتی بر اهمیت وزیر 
صم��ت م��ی اف��زود. با توجه به همه این مباحث، رییس جمهور 
می بایست فردی را معرفی کند که مدیری توانمند باشد، فردی 
فراجناحی و مورد اقبال هر دو جناح باش��د، با توجه به ش��رایط 
کنونی، بسیار جدی باشد و سابقه اجرایی خوبی نیز داشته باشد. 
معرفی آقای علیرضا رزم حسینی خیال همه را راحت کرد، زیرا 
تمامی این ش��رایط را داش��ت. ایشان از ابتدای دولت دوازدهم 
ب��ه عن��وان گزینه مدیری��ت بر وزارت صمت مطرح بود چرا که 
در زمینه علوم اقتصادی و بازرگانی تحصیل کرده بود. ایشان 
س��ابقه اس��تانداری کرمان و خراسان رضوی را در کارنامه خود 
دارد.علاوه بر این، از جان گذشتگی و ایثارگری در دوران دفاع 
مقدس و همرزمی با س��رداران بزرگی را در س��وابق خود دارد. 
آقای رزم حسینی به دلیل آشنایی زیاد با علوم اقتصاد و تجارت، 
توان رسیدگی به مشکلات تولیدکنندگان و صادرکنندگان را نیز 
دارد و از آنجا که رییس جمهور به دنبال احیای وزارت بازرگانی 
بود تا برای این چالش چاره اندیش��ی کند، آقای رزم حس��ینی 
بخوب��ی می تواند مش��کلات بخ��ش بازرگانی را نیز حل کند و 
پس از مدت ها، وزارت صمت را به درمانگری برای مشکلات 
فعالان اقتصادی کشور تبدیل کند. اگرچه از معرفی ایشان به 
عنوان وزیر صمت بسیار خرسند شدیم، اما از سوی دیگر آرزو 
داشتیم ایشان به عنوان  گزینه ای تاثیرگذار برای دولت بعدی 
ذخیره می ش��د، زیرا با  توجه به ش��ناختی که از ایش��ان داریم، 
معتقد هس��تیم توان مدیریتی ایش��ان برای چند ماه باقیمانده 
دولت دوازدهم کافی نیس��ت و علاقه داش��تیم ایشان در دولت 
بعدی و به مدت 8 س��ال اداره وزارت صمت را بر عهده بگیرد. 
با این وصف معتقد هس��تیم فراجناحی بودن و توان مدیریتی 
بالای ایشان به اندازه ای است که دولت بعدی نیز ایشان را در 
پست وزارت صمت ابقا خواهد کرد و هر کس که ریاست دولت 
سیزدهم را بر عهده بگیرد، اگر به مدیریت، تجربه و تخصص 
معتقد باش��د، هرگز گزینه ای همچون آقای رزم حس��ینی را از 
دس��ت نخواهد داد. نکته دیگر اینکه تعامل آقای رزم حس��ینی 
با تمامی جناح ها به اندازه ای بالاس��ت که امکان کارش��کنی 
در مدیریت ایشان به هیچ وجه متصور نیست وهمین امر نوید 
می دهد که ایشان آشفته بازار کنونی را در عرصه های صنعت 

و تجارت ساماندهی می کند.

اقتصاد كلان

 گروه اقتصادی – كورش شرفشـاهی: مدتی اسـت بازار سهام 
دستخوش بی ثباتی شده و به هيچ وجه نمی توان به ثبات در 
اين بازار دلخوش بود. ديگر سخن از سقوط يا رشد 1000 واحدی 
نيست، بلكه يك روز 50 هزار واحد سقوط و روز ديگر 40 هزار 
واحد رشـد می كند و در اين بين افرادی كه تجربه و تخصص 
لازم را ندارند، ويران می شوند. اما آنچه مطرح می شود، وجود 
فرصت طلبانی اسـت كه در بازار سـرمايه بحران آفرينی می 
كنند تا تازه واردهای بورس را قانع به فروش سهامشان كنند 
و آنهايی كه تجربه و تخصص لازم را دارند، از اين خوش باوری 

ها سودهای كلانی به جيب می زنند.

آینده خوب بورس  � 
در این رابطه وزیر اقتصاد با تاکید بر این که نظرس��نجی هایمان 
برآوردهای خیلی خوبی نسبت به آینده بورس دارد، گفت: من این 
نگرانی را دارم که عده ای با برنامه ریزی قصد دارند س��هامداران 
را وادار ب��ه ف��روش س��هام خ��ود کنند تا با ایج��اد فضای روانی، 
مشکلاتی را ایجاد کنند. فرهاد دژپسند گفت: من همیشه از همه 
س��رمایه گذاران در ب��ورس که قص��د ورود یا خروج از این بازار را 
دارند این سه خواهش را داشته و دارم؛ مطالعه، مشاوره و معامله.

وزیر اقتصاد افزود: الان که بحث خروج از بازار س��رمایه مطرح 
است این تاکید را دارم که سهام، دارایی شما است و این دارایی 
را نباید در معرض "بیا بخر" قرار داد. عبارت بیا بخر س��بب می 
شود ارزش واقعی دارایی و سهام آنها مشخص نشود.وی با تاکید 
بر این که من هیچ گونه اختیاری ندارم که به سهامداران بگویم 
بخرید یا بفروش��ید؛ اما خواهش می کنم در مورد فروش دارایی 
خود حداکثر دقت خود را بکنند؛ چون سهام دارایی سرمایه گذاران 
است و باید به قیمت مناسب دادوستد شود.وزیر اقتصاد خطاب به 
آن دسته از سهامدارانی که در صف های فروش قرار می گیرند، 
تصریح کرد: چرا س��هام و دارایی خود را در معرض فروش قرار 
می دهید که عرضه زیاد شود و خریداران فکر کنند هنوز موقعیت 
آن را دارند که در قیمت های پایین تر سهام سرمایه گذاران را در 

تور بندازند.

ضرر مفهومی ندارد � 
از سوی دیگر کارشناس بازار سرمایه گفت: با توجه به وضعیت 
قیم��ت ارز و قیمت ه��ای جهانی س��هام های ص��ادرات محور یا 
سهام شرکت هایی که قیمت محصولات آن ها به دلار بستگی 

دارد؛ بس��یار ش��رایط خوبی خواهند داشت. اروجلو در رابطه زیان 
س��هامداران طی هفته های اخیر گفت: » ضرر در بازار س��هام و 
کالا تا زمانی که آن دارایی را دارید، مفهوم ضرر را ندارد. ممکن 
است سهام یک شرکت پایین بیاید اما تا وقتی آن سهام به فروش 
نرفته ضرر متحمل ش��ما نش��ده اس��ت، در بازار کالا هم به همین 
نحو اس��ت.« کارش��ناس بازار س��رمایه در رابطه با عدم سنخیت 
ش��اخص کل با پرتفوی افراد حاضر در بورس، گفت:  »ش��اخص 
کل یک فرمول خاصی دارد که اگر چند ش��رکت بزرگ بازار که 
معاملات بالایی دارند، س��بز باش��ند، شاخص کل را نیز به سمت 
مثبت بودن می برند. برای همین موضوع بهتر اس��ت ش��اخص 
هم وزن را در تحلیل ها به کار برد؛ مثبت یا منفی بودن شاخص 
هم وزن باعث درک دقیق تری از بازار س��رمایه می ش��ود.« وی با 
اشاره به موضوع ارزندگی و سودآوری بازار سرمایه در زمان کرونا 
و امکان حباب بودن آن، گفت: » بازار س��رمایه در حالت تعادل 
اقتصاد، به سمت P/E محور بودن می رفت، یعنی اینکه اگر یک 
شرکت سود خوبی داشت و P/E آن کمتر از 7 بود شرکت خوبی 
برای س��رمایه گذاری بود. اما در حال حاضر و در ش��رایط تورمی 
فاکتور تاثیرگذار بر قیمت س��هام، تغییر کرده اس��ت و تورم بسیار 

اثرگذار اس��ت. چه از نظر دارایی ها چه از نظر فروش. البته باید 
واقعیت ارزش بازار یک شرکت دانست. در رشد بازار در دو سال 
گذشته یک سری شرکت ها بالاتر از ارزش ذاتی خود رسیده بودند 
و در همین اصلاح بازار نیز کلی شرکت داریم که در حال حاضر 

پایین تر از ارزش ذاتی خود هستند.«

حمایت های نوسانی از بورس � 
از سوی دیگر کارشناس بازار سرمایه درباره آخرین وضعیت بازار 
سرمایه و بررسی حمایت های وعده داده شده در این بازار گفت: 
س��والی که ذهن س��هامداران و فعالان بازار س��رمایه را مشغول 
کرده این اس��ت که آیا حمایت واقعی به بازار س��رمایه برمی گردد 
یا خیر. هنوز پول های بلوکه شده و خارج شده از بازار برنگشته اند 
چون معتقدم حمایت های انجام ش��ده از نوع نوس��انی بوده است. 
شایان زهراکار در گفت وگو با ایلنا گفت: روز سه شنبه، حقوقی ها 
با جو روانی درباره سهام شاخص ساز، بازار مناسبی را برای امروز 
رقم زدند اما باز هم نیازمند به حمایت های قوی تری هس��تیم تا 
صف های فروش جمع ش��وند.زهراکار با تاکید بر اینکه حمایت 
بای��د ب��ه گونه ای باش��د که صف های خرید پ��ی در پی و در چند 

روز ایجاد ش��وند، گفت: در چند روز باید حمایت قوی از صنعت 
خودرویی و پالایشی به عنوان لیدرهای بازار و شاخص سازها شود.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: پول های خارج شده از بازار 
منتظر هدایت قدرتمند هستند تا سریعا به بازار برگردند، در این 
صورت حتی شاهد کاهش قیمت ها در بازارهای موازی خواهیم 
بود و پول از بازارهای مسکن، طلا، ارز و خودرو به بازار سرمایه 
برمی گردد.وی با بیان اینکه مهمترین اصل بازار سرمایه قدرت 
جریان نقدینگی است، گفت: نقدینگی بسیاری از سهام به دلیل 
عدم حمایت مسدود و بلوکه شده اند، از این رو انتظار حمایت قوی 

را داریم نه یک حمایت بیهوده، نوسانی و مقطعی.

ادعای حباب در بورس � 
بی شک جریان سازی در همه عرصه های اقتصادی تاثیر گذار 
اس��ت و در بورس نیز ش��اهد این ماجرا هس��تیم. یکی از دلایل 
عقب گرد شاخص در حداقل ۶ هفته گذشته، تاکید چندین باره برخی 
تریبون داران بر حبابی شدن بازار سرمایه و غیرارزنده بودن سهام 
شرکت ها با قیمت های فعلی است. با این حال، بنا بر محاسبات 
بسیاری از کارشناسان و خبرگان بازار سرمایه، قیمت های امروز 
سهام نه تنها بالا نیستند بلکه در بورس، ارزان فروشی هم انجام 
می شود.رش��د قیمت دلار از 157٠٠ تومان در انتهای خرداد ماه 
تا 22 هزار تومان در پایان شهریور در سامانه نیما، ابلاغیه جدید 
بانک مرکزی و اجازه عرضه ارز توس��ط صادرکنندگان به قیمت 
بازار آزاد که مرزهای 27 هزار تومانی را درنوردیده است، تخفیفات 
اعمال شده از سوی دولت روی خوراک شرکت های پتروشیمی و 
پالایشی که حاشیه سود این صنایع را به شدت افزایش داده است، 
رشد قیمت های جهانی اقلامی چون مس، فولاد، اوره، متانول و... 
ازجمله دلایلی است که این عده، با بیان آنها، معتقدند که با انتشار 
گزارش های س��ه ماه دوم س��ال توسط شرکت های فعال در بازار 
بورس، نشان می دهد که نه تنها بازار دچار حباب نیست، بلکه سهام 
با قیمت های امروز، در حال ارزان فروشی هستند. این کارشناسان 
معتقدند کس��انی که حبابی بودن ارزش س��هام را تبلیغ می کنند، 
عموما آشنایی کافی با اقتصاد و بازار سرمایه ندارند. البته برخی نیز 
ب��ا بدگمان��ی معتقدند که برخی از چهره های مطرح اقتصادی که 
بارها از حبابی بودن بورس سخن گفته اند، سرمایه های خود را در 
بازارهای موازی چون مس��کن، ارز و طلا س��رمایه گذاری کرده اند 
و از این رو تلاش دارند تا با ایجاد رکود در بازار سرمایه، نقدینگی 

سرگردان مردم را به سمت بازارهای مدنظر خود سوق دهند.

تجارتازبحرانآفرینیباهدفسوءاستفادهدربازارسهامگزارشمیدهد

ماهیگیری سودجویان از آب گل آلود بورس

اخبار كوتاه

معافيت های بی مورد تبعات بدی داشته است

مناطق آزاد، هابی برای واردات کالای قاچاق
یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مناطق آزاد نتیجه سهم خواهی 
مسئولان است، گفت: معافیت هایی که به مناطق آزاد برای واردات 
می دهی��م، آنه��ا را تبدیل به هاب��ی برای واردات کالای قاچاق کرده 
است. سید حسن رضوی پور در گفت و گو با مهر در مورد لایحه دولت 
برای افزایش مناطق آزاد که هم اکنون جهت تعیین تکلیف در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است، اظهار داشت: ابتدا باید ببینیم هدف از 
ایحاد مناطق آزاد چه بوده است؛ برای این موضوع معمولًا دو رویکرد 
مطرح می شود، یک رویکرد این است که فرصتی را ایجاد کنیم تا طریق 

مناطق ویژه و آزاد صادرات را توسعه دهیم که البته این موضوع بیشتر بر 
مناطق ویژه صدق می کند ولی با برخی از ویژگی هایی که برای مناطق 
آزاد متصور است، زمینه تبدیل مواد اولیه به محصول صادراتی فراهم 
می شود. این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه بیشتر واردات کشور 
کالاهای اولیه یا واسطه ای است، افزود: بخش زیادی از تولیدات ما 
تولیدات متکی بر واردات است. اگر رویکرد تبدیل واردات به محصول 
صادراتی در دستور کار بود مناطق آزاد می توانستند نقش پررنگی ایفا 
کنند اما عمده مواد اولیه وارداتی، صرف تولید کالایی می شود که در 

داخل کشور مصرف دارد.وی با تاکید بر اینکه مناطق آزاد ما تاکنون 
در ایجاد ارزش افزوده و تبدیل واردات به صادرات خیلی موفق عمل 
نکرده اند گفت: اساساً ساختار تولید در کشور ما چندان سازمان یافته 
نیست؛ نه تکنولوژی ما چندان قابل رقابت با سایر کشورهاست که 
بگوییم در مناطق آزاد می خواهیم این کار را انجام دهیم و نه چندان 
توس��عه بازار داش��تیم.این کارشناس اقتصادی گفت: در حال حاضر 
سرمایه گذاری هایی که در این مناطق صورت می گیرد، عمدتاً تولیدی 
نیست بلکه سرمایه گذاری در حوزه خدمات است؛ همچون ایجاد 

مگامال ها و بازارهایی که صرفاً در جهت توسعه واردات است.رضوی 
پور با بیان اینکه الگوی ایجاد مناطق آزاد در کشور ما مضحک است، 
گفت: ایجاد مناطق آزاد در کشور حاصل سهم خواهی منطقه ای است 
و موجب شده حتی آثار توسعه منطقه ای که مورد انتظار بوده را هم 
نداشته باشند. وی ادامه داد: به عنوان نمونه بخش کشاورزی از توسعه 
منطقه آزاد انزلی بسیار آسیب دیده است؛ شاکیانی که از منطقه آزاد 
شکایت کردند و حکم گرفتند کشاورزان منطقه هستند این موضوع 

نشان می دهد که این بخش بسیار آسیب دیده است.  

مهارتراجایگزینمدرکلیسانسودکتراکنیمبازاربورس،ارزوخودروغرقدرهرجومرجاست
 نماینده بیرجند در مجلس خطاب به رییس جمهور گفت: وعده های اقتصادی یادتان 
است؟ گفتید اگر مشکلات این کشور که بسیار پیچیده است راه حل نداشت من کاندیدا 
نمی شدم، مشکلات حل شده است؟ گفتید در ماه های ابتدایی آغاز به کار دولت تدبیر و 
امید موانع از سر راه تولید برداشته می شود، چرا موانع در برخی از محل ها از 7 خوان به 
7٠ خوان رسیده است.به گزارش ایلنا، حسین خسروی درنطق میان دستور ادامه داد: 
آقای رئیس جمهور، ش��عار ش��ما نجات اقتصاد ایران بود درحال حاضر که بازار بورس، 
ارز و خودرو غرق در هرج و مرج است. دولت تدبیر و امید به دنبال آن بود آنچنان مردم 

را از درآمد سرشار کند که به یارانه ۴5 هزارتومانی نیاز نداشته باشند اما اکنون بعد از حدود 9 سال و نیم ثابت بودن میزان 
پرداختی، یارانه آب، برق، گاز، تلفن و تمامی مایحتاج مردم چندین بار افزایش یافته و افتخار شما افزایش حقوق کارمندان 
است که به گرد تورم حاصل از مدیریت شما نمی رسد. خسروی، گفت: به رغم افزایش درآمد اسمی خانوارها قدرت خرید 
هر فرد ایرانی نسبت به سال 9٠ یک سوم کاهش پیدا کرده، اکنون بگوید مشکل کجاست که دلار از 3 هزار تومان به 

27 هزار تومان رسید.

رئیس سازمان فنی و حرفه ای با بیان اینکه هر بخش از مرز برای کشور یک فرصت است، 
گفت: مهارت آموزی مرزنشینان علاوه بر اثرگذاری در پایداری اقتصاد، هر گونه بغض 
و کینه دشمن نسبت به ملت را بی اثر می کند. اگر در گذشته بر روی این موضوع خوب 
کار می کردیم، امروز از آسیبی مانند کوله بران صحبت نمی کردیم.علی اوسط هاشمی با 
اشاره به اینکه دامنه مهارت بسیار وسیع است، اظهار کرد: امروز مهارت می تواند گره گشای 
بسیاری از مشکلات ما باشد. به شرایط خاصی که در آن قرار داریم باید مهارت در گفت وگو، 
مسائل اقتصادی، روابط عاطفی، عبور از بحران و تهدید و شرایط سخت و غیره را داشته 

باشیم تا بتوانیم آنها را تبدیل به فرصت کنیم.وی گفت: با تعطیل کردن نمی توان با پدیده ای مبارزه کرد. اگر جامعه را با مهارت 
تربیت کرده بودیم دیگر در این روزها نگرانی بابت رفتار مردم و اصناف در مقابله با کرونا و جلوگیری از شیوع آن نداشتیم.
هاشمی گفت: متأسفانه در جامعه نسبت به مهارت نگاه مناسبی ایجاد نکردیم و باید با انجام کار فرهنگی برای تغییر نگاه در 

این زمینه اقدام کنیم. نباید اصرار داشته باشیم که همه فرزندان باید تا لیسانس و دکتری طی طریق کنند.

 رئیس اتاق تعاون ایران تقویت و توس��عه تعاونی های 
تولی��دی و دان��ش بنیان را از جمله برنامه های مهم اتاق 
تعاون برش��مرد و ابراز امیدواری کرد تا پایان چش��م انداز 
1۴٠٠ بخ��ش تع��اون به س��هم 11 درصدی در اقتصاد 

ملی دست یابد.
بهم��ن عبداله��ی در گفت وگو با ایس��نا، با تاکید بر لزوم 
حمایت از تولید داخلی اظهار کرد: یکی از اقدامات بخش 
تعاون در جهت تحقق اهداف شعار امسال که از سوی مقام 
معظم رهبری به عنوان "جهش تولید" نامگذاری شده، 
تشکیل و توسعه تعاونی های تولیدی بوده است.در حال 
حاضر بیش از نیمی از فعالیتهای تعاونی ها در حوزه تولید 
است و بر همین اساس عمده فعالیتهای بخش تعاون به 
سمت توسعه و تقویت تعاونی های تولیدی بوده که به 
دستاوردهای خوبی در زمینه تولیدات دامی و کشاورزی 
منجر شده است. وی تصریح کرد: در شرایطی که با تحریم 

های ظالمانه روبرو هس��تیم باید از ظرفیت های بخش 
تعاون به شکل جدی استفاده کنیم.تعاونی ها نشان داده 
اند که در عرصه های مختلف اجتماعی و اقتصادی به ویژه 
تولید نقش آفرینی موثری داشته و دارند از این رو، با توجه 
به نامگذاری امسال این تکلیف و وظیفه را بر دوش داریم 
که در جهت جهش تولید در کشور گام برداریم. رئیس اتاق 
تعاون ایران، بخش تعاون را یکی از ارکان مهم اقتصاد 
دانست و گفت: علیرغم ظرفیت بالایی که بخش تعاون 
در توسعه اقتصاد دارد آنطور که باید از این ظرفیت بالقوه 
استفاده نکرده ایم.اتاق تعاون ایران به عنوان عالی ترین 
نهاد مردمی بخش تعاون کشور اهتمام و تلاش خود را 
به منظور توسعه کیفی و همه جانبه فعالیت های بخش 
تعاون در تمام زمینه ها به ویژه تحقق سهم 25 درصدی 
بخش تعاون به کار گرفته اس��ت هرچند که تا رس��یدن 
به جایگاه واقعی فاصله بس��یاری داریم.  عبدالهی ابراز 
امیدواری کرد تا پایان چش��م انداز 1۴٠٠ بخش تعاون 
به س��هم 1٠ تا 11 درصدی در اقتصاد ملی دس��ت یابد و 
سیاستهای اصل ۴۴ قانون اساسی در جهت توسعه این 
بخش به طور کامل اجرایی شود. وی در پایان توسعه و 
تقویت فعالیت های تعاونی های دانش بنیان و حمایت 
از استارت آپها را از جمله برنامه های مهم اتاق برشمرد 
و بر لزوم اعمال نظارت بر فعالیت های تعاونی به منظور 

کاهش عوارض و آسیب های تعاونی ها تاکید کرد.

 رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران گفت: از 
مجلس و دولت انتظار داریم به مسئله معیشت کارگران 
رسیدگی کنند. جمعیت بیش از 1۴ میلیون نفری کارگران 
در لبه تیغ زندگی می کنند و به فکر این هستند که تلاش 
کنند فقط یک روز زنده بمانند. ناصر چمنی در گفت وگو با 
تسنیم، درباره مشکلات جامعه کارگران گفت: زمانی بود 
که شرایط زندگی کارگران بسوز و بساز بود. اما الان شرایط 
معیشتی کارگران مرگ و زندگی است . یعنی شرایط بسوز و 
بساز امتیازی در زندگی کارگران بود که به لطف دولت از بین 
رفت.  وی با بیان اینکه کارگران برای زنده ماندن تلاش می 
کنند اظهار داشت: برای کمک به معیشت کارگران دولت 
باید به میدان بیاید. دولت یک کارفرمای بزرگ است که 
در جلسات بررسی مزد و معیشت کارگران هیچ گونه سه 
جانبه گرایی دیده نمی شود. بلکه جلسات به صورت دوجانبه 
بین کارگر و دوضلع دیگر کارفرمایی برگزار می شود. به 
همین دلیل همواره دستمزد کارگران عقب ماندگی دارد.  
چمنی ادامه داد: شرایط دستمزد کارگران به گونه ای است 
که ابتدای امسال رهبر معظم انقلاب هم درباره اصلاح آن 
دستور دادند. ما پیگیر وضعیت معیشتی کارگران هستیم.  
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران از ارسال 
نامه به کمیسیون اجتماعی مجلس درباره معیشت کارگران 
خبر داد و گفت: نامه ای به کمیسیون مجلس  اسال کردیم 
و خواستار رسیدگی به بحث معیشتی کارگران شده ایم. 

امیدواریم هر چه س��ریعتر جواب نامه ما ارس��ال شود.  وی 
درباره قبول نکردن کارفرمایان برای افزایش مزد گفت: 
کارفرمایان مشکلات ندارند برای دستمزد کارگران بیشتر 
بهانه تراشی می کنند. با افزایش قیمت ها, میزان سرمایه 
و دارایی کارفرمایان افزایش یافت. این کارگران بودند که 
دارایی نداشتند و پول ودیعه مسکن آنها از ارزش افتاد. اما 
دارایی های کارفرمایان روز به روز افزایش و ثروت مند تر 
شدند.  چمنی بیان کرد: سال های قبل کارفرمایان بیان 
می کردند اگر دستمزد بیشتر از نرخ تورم اعلامی مراجع 
رسمی افزایش یابد, باعث بیکاری می شود, این در حالی 
است که چند سال قبل دستمزد بیشتر از نرخ تورم اعلامی 
افزایش یافت , نه تنها بیکاری زیاد نشد, بلکه تعداد بیمه 
شدگان تأمین اجتماعی رشد یافت. بنابراین تجربه ثابت 
کرده اس��ت که بهانه کارفرمایان برای بیکاری و افزایش 

تورم با افزایش دستمزد واهی است.

نماينده كارگران از زندگی در لبه تيغ خبرداد عبداللهی از فعاليت نيمی از تعاونی ها در حوزه توليد خبرداد

تغيير شرايط كارگران از "بسوز و بساز" به "مرگ و زندگی" گام بلند تعاونی ها برای رونق توليد

سرمقاله


